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«Βουλγαρία - Ρουμανία. Οικονομικές – Κοινωνικές - Πολιτικές Εξελίξεις. 
Δεκέμβριος 2010.» 
 
Σης Πέννυ Κονιτσιώτη 
Επιστημονικής υνεργάτη του ΕΚΕΜ  
 
Βουλγαρία 
 
Πολιτικά 
Η Επίτροπος της Βουλγαρίας, Kristalina Georgieva, χαρακτηρίστηκε ως 
Ευρωπαία της χρονιάς στα τέλη Νοεμβρίου 2010 στην ετήσια εκδήλωση 
απονομής της European Voice που πραγματοποιήθηκε στις Βρυξέλλες. 
Επίσης, της απονεμήθηκε ο τίτλος της Ευρωπαίας Επιτρόπου της χρονιάς. 
Τπενθυμίζεται ότι η κα Georgieva ανακηρύχτηκε ως υποψήφια την τελευταία 
στιγμή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά τον Ιανουάριο του 2010, μετά την 
αποτυχία της προηγούμενης υποψηφίου, πρώην Τπουργού Εξωτερικών, 
Rumiana Jeleva, να λάβει τη σχετική έγκριση από το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο1. 
Από την άλλη πλευρά, οι ΗΠΑ αρνήθηκαν στον πρώην Τπουργό Εσωτερικών 
της Βουλγαρίας, Rumen Petkov, την έκδοση της visa  εισόδου, μετά τις 
δηλώσεις επισήμων ότι βρέθηκε αναμεμιγμένος με πιθανούς διακινητές 
ναρκωτικών κατά τη διάρκεια της θητείας του μεταξύ 2005-2008. Ο κ. Petkov, 
ο οποίος σήμερα διατελεί ως ανώτερος νομοθέτης για το κόμμα της 
αντιπολίτευσης, αμέσως εγκατέλειψε τη διπλωματική του αμνηστία και 
ζήτησε να υποστεί έρευνα σε μια προσπάθεια να ξεκαθαρίσει οτιδήποτε 
αρνητικό εναντίον του. Παράλληλα, απείλησε να μηνύσει τον τωρινό 
Τπουργό Εσωτερικών, Tsvetan Tsvetanov και τον επικεφαλής του Σελωνείου, 
Vanyo Tanov, για δυσφήμηση, καθόσον και οι δύο είχαν υποστήριξαν 
δημοσίως ότι ο κ. Petkov συνδεόταν με δύο αμφιλεγόμενους επιχειρηματίες 
που φέρονταν να αποτελούν μεγάλα ονόματα στην παράνομη αγορά 
ναρκωτικών της Βουλγαρίας2. 
«Η Βουλγαρία σχεδιάζει να υποβάλει αίτημα για την είσοδο στο μηχανισμό ενιαίου 
νομίσματος, ERM II, στα τέλη του επόμενου έτους», όπως ενημέρωσε σε 
συνέντευξή του ο Τπουργός Οικονομικών της χώρας, Simeon Djankov. Ο 
πρώην οικονομολόγος της Παγκόσμιας Σράπεζας είναι θερμός υποστηρικτής 
ότι το ευρώ έχει λαμπρό μέλλον και πιστεύει ότι «οι χώρες που δεν βρίσκονται 
στην ευρωζώνη θα πρέπει να είναι σε θέση να επιλέξουν σε ένα μελλοντικό 
μόνιμο μηχανισμό οικονομικής διάσωσης της ΕΕ. Όπως τόνισε σχετικά ο κ. 
Djankov, «το ευρώ διαθέτει επαρκή υποστήριξη από τα κ-μ, όπως και από την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Σράπεζα, επομένως πρόκειται να γίνει ακόμα πιο 

                                                 
1 Zhelev V. 02/12/2010. «Second Bulgarian commissioner awarded European of the 
Year», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
2 Zhelev V. 02/12/2010. «Former Bulgarian minister denied US entry visa», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
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ισχυρό νόμισμα μετά την κρίση, καθόσον η κρίση τυπικά υποδεικνύει πού 
βρίσκονται τα προβλήματα3.  
Σην ίδια περίοδο ο Βούλγαρος Πρωθυπουργός Boiko Borisov ήρθε 
αντιμέτωπος με το Nicolas Sarkozy σχετικά με την διαφωνία της Γαλλίας ως 
προς την είσοδο της Βουλγαρία στη ζώνη Schengen. ύμφωνα με  δηλώσεις 
του νέου Τπουργού της Γαλλίας για υποθέσεις της ΕΕ, Laurent Wauquiez, 
«τόσο η Βουλγαρία όσο και η Ρουμανία δεν είναι έτοιμες να εισέλθουν στη 
ζώνη Schengen, καθόσον η Ρουμανία έχει εκκρεμή θέματα με τη Μολδαβία, 
ενώ η Βουλγαρία διατηρεί ακόμα προβλήματα με τη διαφθορά και το 
οργανωμένο έγκλημα. Και οι δύο χώρες πάντως αναμένουν μια θετική 
απόφαση στις σχετικές τους αιτήσεις από τον Ιούνιο του 2011, αλλά πρώτα 
χρειάζονται άδεια από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προκειμένου να 
διασφαλιστεί ότι έχουν τα απαραίτητα τεχνικά κριτήρια για να γίνουν μέλος 
της ζώνης. Αυτά περιλαμβάνουν την εισαγωγή των βιομετρικών 
διαβατηρίων, τη διασφάλιση των εξωτερικών συνόρων και την ασφαλή 
σύνδεση στην κοινή βάση δεδομένων της αστυνομίας. Η τελευταία λέξη 
πάντως για  την είσοδο ανήκει στους Ευρωπαίους Τπουργούς Εσωτερικών4.  
Βέβαια, η Γαλλία και η Γερμανία στα τέλη του μήνα απέστειλαν από κοινού 
επιστολή στην ΕΕ περιγράφοντας την είσοδο της Βουλγαρίας και της 
Ρουμανίας στη ζώνη Schengen το Μάρτιο του 2011 ως «πρόωρη», ζητώντας 
μεγαλύτερη πρόοδο στον αγώνα ενάντια στη διαφθορά και στο οργανωμένο 
έγκλημα. Ο Ρουμάνος Πρόεδρος, Traian Basescu, αντέδρασε στην επιστολή 
υποστηρίζοντας ότι «ήταν μία πράξη διάκρισης ενάντια στη Ρουμανία, την οποία η 
χώρα του δεν πρόκειται να ανεχτεί, ακόμα και αν προέρχεται από τα πιο εύρωστα κράτη 
της ΕΕ». την πράξη το Βουκουρέστι δεν μπορεί να κάνει και πολλά 
πράγματα, καθόσον η απόφαση θα πρέπει να συμφωνηθεί ομόφωνα ανάμεσα 
στα 22 μέλη της ζώνης Schengen, πλέον της Νορβηγία, της ουηδίας και της 
Ισλανδίας, λαμβάνοντας υπόψη ότι η Γαλλία και η Γερμανία διατηρούν τη 
δύναμη του veto. Από την άλλη πλευρά, πιο συγκαταβατικός ο εκπρόσωπος 
του Τπουργείου Εξωτερικών της Βουλγαρίας δήλωσε ότι «η χώρα της κάνει ό,τι 
είναι δυνατόν προκειμένου να διαλύσει κάθε αμφιβολία, συμπεριλαμβανομένων των 
τομέων που σχετίζονται με το δικαιοδοτικό σύστημα και την κοινωνία ως σύνολο». Οι 
ειδικοί πάντως που αξιολογούν την ετοιμότητα των δύο κρατών τους έχουν 
ήδη δώσει πράσινο φως μαζί με μια τελική έκθεση τον Ιανουάριο του 20115.  
Παράλληλα, υπήρξε μια άλλη σύγκρουση μεταξύ του Βούλγαρου 
Πρωθυπουργού, Boiko Borisov, και του Προέδρου, Georgi Parvanov, σχετικά 
με το μέλλον των ξένων διπλωματών της χώρας. Ο κ. Borisov επιθυμεί να 

                                                 
3 Zhelev V. 14/12/2010. «Bulgaria may apply for euro entry mechanism in 2011, 
says finance minister», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
4 Zhelev V. 15/12/2010. «Bulgaria angry at France blocking Schengen entry», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
5 Pop V. 22/12/2010. «France and Germany oppose newcomers to border-free area», 
που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
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αντικαταστήσει τους μισούς των πρέσβεων της Βουλγαρίας στο εξωτερικό, 
ακολουθώντας την αποκάλυψη από μια κρατική επιτροπή σχετικά με τα 
αρχεία της περιόδου του Κομμουνισμού, ότι κάποτε εργάζονταν για τις 
μυστικές υπηρεσίες του καθεστώτος. Από την άλλη πλευρά, ο κ. Parvanov, ο 
οποίος είναι επικεφαλής για τους διορισμούς των Πρέσβεων, αρνήθηκε να 
ανακαλέσει τους διπλωμάτες, υποστηρίζοντας ότι η Βουλγαρία τους οφείλει 
την είσοδό της στην ΕΕ και στον NATO. Η αντιδικία αυτή, όπως είναι φυσικό, 
απειλεί να παραλύσει τη βουλγαρική διπλωματία, καθόσον η αντικατάσταση 
τόσων πολλών διπλωματών είναι δύσκολη, λαμβανομένου υπόψη του βάθους 
χρόνου που ο νόμος απαιτεί προκειμένου να αποκτήσει αυτήν τη θέση. 
Επίσης, είναι πιθανό να χρειαστούν μήνες διαμάχης ενώπιον του 
υνταγματικού Δικαστηρίου της χώρας, όπου ο κ. Parvanov είναι πιθανόν να 
εγκαλέσει την απόφαση του κ. Borisov6.  
 
Κοινωνικά-Επιχειρηματικά 
Η Βουλγαρική Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) έδωσε το 
πράσινο φως για την εξαγορά των βουλγαρικών κορυφαίων εταιρειών 
παροχής υπηρεσιών Διαδικτύου, Megalan Network και Spectrum Net, από τη 
M-Tel, την πρώτη και μεγαλύτερη εταιρεία κινητής τηλεφωνίας στη χώρα.Η 
αξία της συμφωνίας, η οποία είχε ανακοινωθεί στα μέσα επτεμβρίου του 
2010, είναι περίπου 70 εκατ. ευρώ. Η M-Tel, η οποία αποτελεί μέρος της 
Telecom Austria Group, πρόκειται να αποκτήσει το 100% των δύο εταιρειών 
παροχής υπηρεσιών Διαδικτύου, ωστόσο οι δύο εταιρείες θα συνεχίσουν να 
λειτουργούν ανεξάρτητα για μια περίοδο περίπου 18 μηνών7. 
Σαυτόχρονα, Βούλγαροι ειδικοί στον τομέα των γεωτεχνικών και της 
κατασκευής σηράγγων έχουν δημιουργήσει μια εξειδικευμένη ένωση στη 
όφια. Η νέα Βουλγαρική Ένωση για Γεωτεχνικούς και Κατασκευαστές 
σηράγγων (BAGTC) ενώνει τους κορυφαίους Βούλγαρους ειδικούς στον 
τομέα. «Ο κύριος στόχος της νεοσύστατης Βουλγαρικής Ένωσης για Γεωτεχνικούς και 
Κατασκευαστές σηράγγων είναι η μελέτη και η προώθηση της παγκόσμιας εμπειρίας 
στον τομέα αυτό, προκειμένου να παρασχεθεί επαρκής αντίδραση, σε σχέση με την 
επικείμενη κατασκευή των μεγάλων τεχνικών έργων υποδομής στη Βουλγαρία», όπως 
εξήγησε ο Valentin Trashliev, πρόεδρος της BAGTC8. 
Από την άλλη πλευρά, ο Τπουργός Μεταφορών της Βουλγαρίας, Alexander 
Tsvetkov και ο Τπουργός ιδηροδρόμων της Κίνας, Liu Zhijun, υπέγραψαν 
ένα μνημόνιο για τη διμερή συνεργασία στις σιδηροδρομικές μεταφορές. Σο 

                                                 
6 Zhelev V. 20/12/2010. «Bulgarian leaders clash over foreign diplomats with 
Communist spy links», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
7 03/12/2010. «Βουλγαρία: βουλγαρική Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 
επέτρεψε την πώληση των Megalan Network και Spectrum Net στην M-Tel», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
8 03/12/2010. «Βουλγαρία: Ίδρυση της Ένωσης Γεωτεχνικών και Κατασκευαστών 
σηράγγων», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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έγγραφο υπεγράφη αρχές του μήνα, παρουσία του Zhang Dejiang, του 
 αντιπρόεδρου της Κυβέρνησης της Λαϊκής Δημοκρατίας της Κίνας, ακριβώς 
πριν από την έναρξη του 7ου Παγκόσμιου υνεδρίου High Speed Rail9. 
Σην ίδια στιγμή η κρατική κανονιστική Επιτροπή Ενέργειας και Τδάτων της 
Βουλγαρίας πρόκειται να αυξήσει περαιτέρω την προβλεπόμενη μείωση στους 
λογαριασμούς κεντρικής θέρμανσης, κατά περισσότερο από 5%, από τον 
Ιανουάριο του 2011. Η ρυθμιστική αρχή του κράτους έχει υπολογίσει ότι οι 
τιμές του φυσικού αερίου θα μειωθούν κατά 28,02 (5,21%), φθάνοντας τα 
509,38 λέβα για 1000 κυβικά μέτρα, που θα επιτρέψει στους λογαριασμούς 
κεντρικής θέρμανσης να μειωθούν μέχρι και κατά 5,71%, ενώ την 10 
Δεκεμβρίου 2010 το κρατικό μονοπώλιο Bulgargaz Βουλγαρίας ζήτησε από τη 
ρυθμιστική αρχή κράτους να μειώσει την τιμή καταναλωτή για το φυσικό 
αέριο κατά το πρώτο τρίμηνο του 2011 κατά περίπου 2%10. 
Σην ίδια περίοδο, η διαδικασία ιδιωτικοποίησης, μέσω της οποίας η 
Βουλγαρία προσπάθησε να ενισχύσει τα δημόσια έσοδα της κατά περίπου 80 
εκατ. λέβα, έχει καταφέρει να πουλήσει κρατικά μερίδια μόνο σε οκτώ 
εταιρείες στο χρηματιστήριο της όφιας. Η κυβέρνηση προσφέρεται για 
ιδιωτικοποίηση μέσω του χρηματιστηρίου της όφιας μιας δέσμη μικρών 
κρατικών εταιρειών ή μετοχών στις επιχειρήσεις αυτές, ως μέρος των 
προσπαθειών της για την αύξηση των εσόδων της. Αυτή ήταν και η πρώτη 
προσπάθεια ιδιωτικοποίησης για την κεντροδεξιά κυβέρνηση του Boiko 
Borisov από την έναρξη της θητείας της το περασμένο καλοκαίρι11. 
 
Οικονομικά 
Σο Κοινοβούλιο της Βουλγαρίας επέτρεψε στην κυβέρνηση να εκδώσει 2,35 
δις βουλγαρικά λέβα (1,2 δις ευρώ) στο κυρίαρχο χρέος το επόμενο έτος, για 
να συνδέσει ένα προβαλλόμενο δημοσιονομικό έλλειμμα του ίδιου μεγέθους. 
Αυτό αποτελεί τον πρώτο διεθνή δανεισμό μετά από μια δεκαετία από 
σοβαρές περικοπές δημοσίου χρέους και αναμένεται να χειροτερεύσει 
ελαφρώς την αναλογία χρέους/ΑΕΠ της Βουλγαρίας. Η τρέχουσα αναλογία 
είναι 14,9%, η δεύτερη χαμηλότερη στην ΕΕ μετά την Εσθονία, αλλά μπορεί 
να ανέβει πάνω από 20% το επόμενο έτος, σύμφωνα με την τελευταία 
πρόβλεψη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Αξίζει να σημειωθεί ότι το χρέος της 
Βουλγαρίας ξεπέρασε το ΑΕΠ κατά τη δεκαετία του 1990, αλλά μειώθηκε 
δραστικά όταν η χώρα συνέστησε ένα συμβούλιο για το νόμισμα το 1997, ενώ 

                                                 
9 08/12/2010. «Βουλγαρία: Μνημόνιο συνεργασίας στις σιδηροδρομικές μεταφορές με 
την Κίνα», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
10 20/12/2010. «Βουλγαρία: Περαιτέρω μειώσεις των λογαριασμών κεντρικής 
θέρμανσης», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
11 31/12/2010. «Βουλγαρία: Απέτυχε η πρώτη προσπάθεια ιδιωτικοποιήσεων της 
κυβέρνησης», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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οι μεγαλύτερες περικοπές χρέους πραγματοποιήθηκαν από τις κυβερνήσεις 
μετά το 200112.  
Η βουλγαρική οικονομία κατέγραψε ελαφρώς καλύτερα αποτελέσματα κατά 
το τρίτο τρίμηνο του 2010 σύμφωνα τα προκαταρκτικά στοιχεία της Εθνικής 
τατιστικής Τπηρεσίας κατά τον προηγούμενο μήνα. Έτσι, τα τελικά στοιχεία 
της ΕΤ έδειξαν ότι κατά το τρίτο τρίμηνο του 2010 το ΑΕΠ της Βουλγαρίας 
αυξήθηκε κατά 0,7% , σε σύγκριση με το δεύτερο τρίμηνο του ίδιου έτους και 
κατά 0,5% σε σύγκριση με το αντίστοιχο τρίμηνο του 2009. (Οι αρχικές 
προβλέψεις ανέφεραν 0,3% και 0,2% αντιστοίχως). Για το διάστημα Ιούλιου-
επτέμβριου του 2010 το ΑΕΠ της Βουλγαρίας ανήλθε σε 19,4 δις λέβα (2 
581,2 λέβα ανά κάτοικο), κατ 'εκτίμηση σε τρέχουσες τιμές, ή 9,921 δις ευρώ 
(319,8 ευρώ ανά κάτοικο). ε δολάρια, με βάση τη μέση συναλλαγματική 
ισοτιμία (1 δολάριο ΗΠΑ = 1,516360 λέβα) κατά το τρίτο τρίμηνο του 2010, το 
ΑΕΠ ανήλθε σε 12,8 δις δολάρια (702,3 δολάρια ανά κάτοικο)13. 
 
Φορολογία-Εισόδημα 
Οι Βουλευτές του βουλγαρικού κοινοβουλίου ανακάλεσαν στις αρχές 
Δεκεμβρίου 2010 το κατώτατο όριο αξίας της ακίνητης περιουσίας που 
εμπίπτει σε φοροαπαλλαγή,  περνώντας τροποποιήσεις του νόμου περί φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας. Με την αλλαγή αυτή θα πρέπει να πληρώσουν φόρους 
και οι ιδιοκτήτες ακινήτων με εκτιμήσεις φόρου κάτω των 1.680 λέβα. Η 
πρόταση υποβλήθηκε από το Τπουργικό υμβούλιο του κυβερνώντος 
κόμματος «Πολίτες για την Ευρωπαϊκή Ανάπτυξη της Βουλγαρίας (GERB)» 
και ψηφίστηκε από τους Βουλευτές του GERB και εκείνους του φιλικά 
προσκείμενου ακροδεξιού και εθνικιστικού κόμματος «Ataka», παρά τις 
επικρίσεις που προέρχονται από την αντιπολίτευση, ότι ο φόρος θα είναι 
δύσκολο να συλλεχθεί και τα έξοδα για τη διαχείρισή του θα καταλήξουν να 
είναι υψηλότερα από τα έσοδα14. 
Παράλληλα, «η ειδική επιχείρηση της αστυνομίας «Schemes 2» εντόπισε περισσότερα 
από 20 εκατ. λέβα σε ζημίες στον κρατικό προϋπολογισμό από απάτες στο ΥΠΑ», όπως 
ανακοίνωσε ο Τπουργός Εσωτερικών, Tsvetan Tsvetanov, στο 
ειδησεογραφικό πρακτορείο FOCUS. Οι επιχειρήσεις αυτές διεξάγονται στις 
πόλεις της όφιας, της Βάρνας και της Γιάμπολ, ενώ οι αρχές 
πραγματοποιούν επιδρομές σε πολλά γραφεία και κατάσχουν έγγραφα που 

                                                 
12 Zhelev V. 09/12/2010. «Bulgaria to issue up to €1,2 b in sovereign debt», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
13 10/12/2010. «Βουλγαρία: Καλύτερα τα αποτελέσματα που κατέγραψε η οικονομία 
κατά το τρίτο τρίμηνο από τα αναμενόμενα», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
14 02/12/2010. «Βουλγαρία: Σροποποίηση της ελάχιστης αφορολόγητης ιδιοκτησίας», 
που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://euobserver.com/
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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συνδέονται με απάτες στο ΥΠΑ, όπως είναι η δημιουργία εικονικών 
εταιρειών, μεταφορές του ΥΠΑ, απόκρυψη του ΥΠΑ κ.ο.κ15. 
Επιπλέον, «όταν όλα τα πρατήρια βενζίνης στη Βουλγαρία αρχίσουν να κοινοποιούν 
τα έσοδά τους απευθείας στον Εθνικό Οργανισμό Εσόδων, στις 8 Ιανουαρίου 2011, θα 
καταβάλλονται στο κράτος περίπου 250 με 300 εκατ. λέβα περισσότερα», όπως δήλωσε 
στους δημοσιογράφους του Πρακτορείου Ειδήσεων FOCUS, ο Πρωθυπουργός  
της χώρας Boiko Borisov. «Έχουμε καταβάλει τεράστιες προσπάθειες. Σίποτα 
παρόμοιο δεν είχε γίνει ξανά μέχρι τώρα, αλλά πλησιάζουμε ήδη στο τέλος και κάθε 
πρατήριο καυσίμων θα είναι συνδεδεμένο απευθείας με τις φορολογικές αρχές. Με τον 
τρόπο αυτό το λαθρεμπόριο βενζίνης θα μειωθεί στο μηδέν», όπως τόνισε ο 
Πρωθυπουργός16. 
Ο Jonas af Jochnick, ιδρυτής του φορέα ιατρικών υπηρεσιών Medicover, της 
εταιρείας καλλυντικών Oriflame και των επενδυτικών κεφαλαίων Oresa 
Ventures, υποστηρίζει ότι «η κατάσταση θα είναι λιγότερο σκληρή το επόμενο έτος 
στη Ρουμανία» και ότι, «σε αντίθεση με άλλες χώρες, ο αντίκτυπος της κρίσης δεν 
ήταν τόσο σημαντικός λόγω του χαμηλού επιπέδου των καταναλωτικών δανείων». 
«Είδαμε στην Oriflame ότι τα πράγματα είναι καλύτερα φέτος από πέρυσι. Βλέπουμε 
επίσης στη Medicover τους τελευταίους λίγους μήνες ότι περισσότερες εταιρείες 
προσφεύγουν στις υπηρεσίες μας», όπως πρόσθεσε17. 
 
Ενέργεια 
Η Βουλγαρία και η Ρουμανία έχουν προγραμματίσει το έργο για την 
κατασκευή ενός συνδέσμου μεταξύ των συστημάτων μεταφοράς φυσικού 
αερίου στο τμήμα Ruse-Giurgiu. Αυτό έγινε γνωστό κατά τη διάρκεια της 
διάσκεψης «Ενέργεια χωρίς σύνορα» στη όφια αρχές Δεκεμβρίου του 2010. 
Η Βουλγαρική κρατική εταιρεία «Bulgartransgaz» και η ρουμανική 
«Transgaz» είναι έτοιμες με το «χάρτη πορείας» του έργου και έχουν 
αποφασίσει να το πραγματοποιήσουν γρηγορότερα από ό, τι είχε αρχικά 
ανακοινωθεί, ενώ η Βουλγαρία θεωρεί αυτόν τον σύνδεσμο ως μια ευκαιρία 
να διαφοροποιήσει τις πηγές φυσικού αερίου της18. 

                                                 
15 21/12/2010. «Βουλγαρία: χεδόν 300 εκατ. λέβα θα κερδίσει το κράτος από την 
απευθείας σύνδεση των πρατηρίων βενζίνης με τις εφορίες», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
16 14/12/2010. «Βουλγαρία: Εντοπίστηκαν απάτες στο ΥΠΑ που ζημιώνουν τον 
κρατικό προϋπολογισμό κατά περισσότερα από 20 εκατ. λέβα», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
17 07/12/2010. «Ρουμανία: Οι χαμηλοί μισθοί και η μεγάλη παραγωγικότητα 
διατήρησαν τη χώρα σχετικά ανέπαφη από την κρίση», που είναι δημοσιευμένο 
στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
18 01/12/2010. «Βουλγαρία: χεδιάζει να κατασκευάσει σύνδεσμο συστημάτων 
μεταφοράς φυσικού αερίου με τη Ρουμανία», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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Παράλληλα, η φινλανδική κρατική εταιρεία Fortum και η γαλλική εταιρεία 
συμβούλων Altran Technologies είναι οι δύο εταιρείες οι οποίες είναι 
πρόθυμες να συμμετάσχουν στην κατασκευή του πυρηνικού σταθμού του 
Μπέλενε στη Βουλγαρία. Αυτό ανακοινώθηκε από τον Τπουργό Οικονομίας 
και Ενέργειας της Βουλγαρίας, κατά τη διάρκεια της διάσκεψης «Ενέργεια 
χωρίς σύνορα» στη όφια στις αρχές Δεκεμβρίου 2010. «Η πιο πιθανή λύση είναι 
να διατηρήσει η Εθνική Επιχείρηση Ηλεκτρισμού της Βουλγαρίας (NEK) το μερίδιο 
πλειοψηφίας της στο σχέδιο, ενώ η Rosato, να πραγματοποιήσει την κατασκευή»,  
όπως ανέφερε ο Τπουργός19. «Αυτή τη στιγμή μάλιστα η φινλανδική εταιρεία 
ενέργειας Fortum έχει δεσμευτεί μόνο για το 1% της εταιρίας που έχει αναλάβει το έργο 
του βουλγάρικου πυρηνικού σταθμού του Μπέλενε», όπως ανέφερε η Εκτελεστική 
Αντιπρόεδρος της Fortum, Anne Brunila στο Novinite.com (Ειδησεογραφικό 
πρακτορείο της όφιας). Η σύμβαση για τη δημιουργία της εταιρείας που θα 
αναλάβει το πρόγραμμα του πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε σφραγίστηκε 
στις αρχές Δεκεμβρίου 2010 από τη Βουλγαρική Εθνική Επιχείρηση 
Ηλεκτρισμού (NEK), τη ρωσική Rosatom, τη φινλανδική Fortum και τη 
γαλλική Altran Technologies, ενώ Βουλγαρικά μέσα ενημέρωσης είχαν 
δημοσιεύσει την πληροφορία ότι η Fortum εξετάζει την ευκαιρία να 
συμμετάσχει μέχρι και με 25%20. Βέβαια, «στη συμφωνία που υπογράφτηκε με τη 
Ρωσία, δε συμπεριλήφθηκε η τελική τιμή για την κατασκευή του πυρηνικού σταθμού 
στο Μπέλενε της Βουλγαρίας», όπως ανέφερε ο Τπουργός Ενέργειας της 
Βουλγαρίας, Traicho Traikov. «Η τιμή των 6,298 δις ευρώ αναφέρθηκε από 
τον αρχηγό της Rosatom, Sergey Kirienko, αλλά τον ενημέρωσα ότι αν θέλει 
να χτίσει το σταθμό ηλεκτροπαραγωγής τόσο ακριβά, θα πρέπει να περιμένει 
για άλλη βουλγαρική κυβέρνηση»,  δήλωσε στις αρχές του μήνα ο κ. Traikov. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι η πρώτη από τις συμφωνίες είναι μεταξύ της Εθνικής 
Επιχείρησης Ηλεκτρισμού της Βουλγαρίας (NEK) και της κρατικής εταιρεία 
της Ρωσίας, Rosatom, της μητρικής εταιρείας της Atomstroyexport21. 
Παράλληλα, όπως δήλωσε ο Τπουργός Οικονομικών της Βουλγαρίας, Simeon 
Djankov, σε μια συνέντευξη για το τηλεοπτικό κανάλι Nova Televizia «η 
συμφωνία μεταξύ Βουλγαρίας και Ρωσίας για το ποσό των 6,3 δις λέβα του 
μελλοντικού πυρηνικού σταθμού στην πόλη Μπέλενε του Δούναβη μπορεί να 
θεωρηθεί ως μεγάλη επιτυχία». Ο κ. Djankov τόνισε «η τιμή δεν είναι τελική», 
προσθέτοντας ότι «θα μπορούσε να είχε φθάσει τα 9,4 δις ευρώ, αν ληφθεί υπόψη ο 

                                                 
19 01/12/2010. «Βουλγαρία: Υιλανδικές και γαλλικές εταιρίες ενδιαφέρονται να 
συμμετάσχουν στην κατασκευή του πυρηνικού σταθμού του Μπέλενε», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
20 02/12/2010. «Βουλγαρία: Η φιλανδική Fortum έχει δεσμευτεί για το 1% στην 
εταιρία κατασκευής του πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε», που είναι δημοσιευμένο 
στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
21 06/12/2010. «Βουλγαρία: Δεν έχει οριστικοποιηθεί η τιμή για την κατασκευή του 
πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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πληθωρισμός»22. «Η Βουλγαρία πρέπει να καταλήξει σε συμφωνία με τη Ρωσία, 
σχετικά με την τιμή της προγραμματισμένης κατασκευής του πυρηνικού σταθμού στο 
Μπέλενε, πριν να αποφασίσει πώς να προχωρήσει με το σχέδιο των 2.000 μεγαβάτ», 
όπως δήλωσε ο εκτελεστικός διευθυντής της κρατικής επιχείρησης 
ηλεκτρισμού, ΝΕΚ, σύμφωνα με την Times Μόσχας. Ο Krasimir Parvanov 
τόνισε ότι «η Μόσχα όντας πρόθυμη να επεκτείνει την παρουσία της στην πυρηνική 
ενέργεια στην ΕΕ, έχει ανανεώσει την προσφορά της, αυξάνοντάς την κατά 2 δις ευρώ 
(2.64 δις δολάρια) για να ξεκινήσει το έργο, αλλά η Βουλγαρία το έθεσε σε αναμονή το 
περασμένο καλοκαίρι». «Μας έχει προσφερθεί μια χρηματοδότηση ύψους 2 δις ευρώ 
από τους Ρώσους, αλλά δεν θα υπάρξει κίνηση για το έργο πριν μπορέσουμε να 
συμφωνήσουμε σε μια τελική τιμή», υπογράμμισε ο κ. Parvanov σε συνέντευξή 
του στο Reuters23. τον αντίποδα, η εταιρεία οικονομικών συμβούλων 
Candole έχει δημοσιεύσει μια μελέτη απομυθοποίησης πέντε υποτιθέμενων 
«μύθων», σχετικά με το ενδεχόμενο κατασκευής δεύτερου πυρηνικού σταθμού 
στη Βουλγαρία, υποστηρίζοντας ότι η χώρα πρέπει να εγκαταλείψει το 
σχέδιο. το έγγραφο της έρευνας, η Candole, η οποία εδρεύει στο 
Βουκουρέστι και την Πράγα, διαπιστώνει έλλειμμα στη δημόσια συζήτηση και 
ενημέρωση σχετικά με τις λεπτομέρειες του σταθμού Μπέλενε στη Βουλγαρία 
και επιχειρεί να καλύψει αυτό το κενό. Η Candole καταλήγει στο 
συμπέρασμα ότι «δεν είναι πολύ αργά για τη Βουλγαρία να εγκαταλείψει τα 
εσφαλμένα σχέδια για την κατασκευή του πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε»24. 
Κατόπιν αυτών, οι δύο βασικοί Τπουργοί της Βουλγαρίας με οικονομικά 
χαρτοφυλάκια εξέφρασαν κατά κάποιον τρόπο διαφορετικές απόψεις σχετικά 
με το μέλλον του σχεδίου κατασκευής ενός δεύτερου πυρηνικού σταθμού στο 
Μπέλενε. «υνεχίζω να είμαι απαισιόδοξος όσον αφορά στην ανάγκη να κατασκευαστεί 
ένα νέο εργοστάσιο πυρηνικής ενέργειας», δήλωσε ο Τπουργός Οικονομικών και 
Αναπληρωτής Πρωθυπουργός, αρμόδιος για την οικονομία, Simeon Djankov 
μιλώντας στο Darik Radio. Επεσήμανε δε ότι «παραμένει «χλιαρός», όσον αφορά 
στην ιδέα κατασκευής του πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε». Ο κ. Traikov ανέφερε, 
ωστόσο, ότι «η τιμή των 6,3 δις ευρώ για την κατασκευή δύο αντιδραστήρων 
παραγωγικής ικανότητας 1000 MW στον πυρηνικό σταθμό του Μπέλενε, από τη 

                                                 
22 07/12/2010. «Βουλγαρία: Η τιμή που επετεύχθη για την κατασκευή του πυρηνικού 
σταθμού στο Μπέλενε αποτελεί μεγάλη επιτυχία», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
23 16/12/2010. «Βουλγαρία: Η Ρωσία προσφέρει νέα χρηματοδότηση για την 
κατασκευή του πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
24 09/12/2010. «Βουλγαρία: Εταιρία οικονομικών συμβούλων συνιστά την 
εγκατάλειψη του σχεδίου κατασκευής πυρηνικού σταθμού στο Μπέλενε», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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ρωσική κρατική εταιρεία Atomstroyexport, θυγατρική της Rosatom, είναι πάρα πολύ 
υψηλή»25.  
Σην ίδια στιγμή, η Βουλγαρία και η Ελλάδα υπέγραψαν σύμβαση για τη 
διασύνδεση των δικτύων φυσικού αερίου, που θα πρέπει να κατασκευαστεί 
μέχρι το 2013, όπως ανακοίνωσε ο Βούλγαρος υπουργός Ενέργειας. Μιλώντας 
μετά το φόρουμ «Ενέργεια χωρίς σύνορα», που πραγματοποιήθηκε στη 
όφια, ο Τπουργός ανέφερε ότι «έχει συναφθεί μια συμφωνία μεταξύ της 
βουλγαρικής Energy Holding και της ελληνικής εταιρείας IGI Poseidon, ενώ το έργο 
έχει υπογραφεί μεταξύ της Bulgartransgaz και της ρουμανικής Transgaz και 
αναμένεται να μπει στην επενδυτική του φάση έως το τέλος του 2010»26. 
Από την άλλη πλευρά, «ο βουλγαρικός θερμοηλεκτρικός σταθμός Brikel 
πρόκειται να κλείσει από την κυβέρνηση την άνοιξη του 2011 και κανένας 
άλλος όρος δεν θα συζητηθεί», όπως ανακοινώθηκε από την Τπουργό 
Περιβάλλοντος της Βουλγαρίας, Nora Karadzhova αρχές του μήνα, ενώ όπως 
εξήγησε, «Ο Brikel είναι εξαιρετικά επικίνδυνος για το περιβάλλον, ενώ είναι 
ένας από τους παλαιότερους θερμοηλεκτρικούς σταθμούς στη Βουλγαρία και 
η τεχνολογία που χρησιμοποιεί είναι ξεπερασμένη»27. 
«Σο νέο νομοσχέδιο της Βουλγαρίας για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα είναι έτοιμο 
σε δύο εβδομάδες», όπως δήλωσε ο Τπουργός Ενέργειας της χώρας στα μέσα του 
μήνα. Σο νομοσχέδιο αποσκοπεί στην κάλυψη των υποχρεωτικών στόχων, 
που έθεσε η οδηγία της ΕΕ για την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές σε ποσοστό 16% επί της τελικής κατανάλωσης ενέργειας το 
2020 και ποσοστό τουλάχιστον 10% στην τελική κατανάλωση ενέργειας στις 
μεταφορές, εντός της ίδιας προθεσμίας. ημειώνεται ότι η νομοθεσία της 
Βουλγαρίας για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα πρέπει να εναρμονιστεί 
με την κοινοτική νομοθεσία, προκειμένου να προσελκυθούν σημαντικές ξένες 
επενδύσεις28. 
 
 
 
 
 

                                                 
25 20/12/2010. «Βουλγαρία: Διχογνωμία των δύο βασικών υπουργών που 
ασχολούνται με τα οικονομικά σχετικά με την κατασκευή του πυρηνικού σταθμού 
Μπέλενε», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
26 02/12/2010. «Βουλγαρία: Πλήρης σύνδεση του δικτύου παροχής φυσικού αερίου με 
το αντίστοιχο ελληνικό ως το 2013», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
27 06/12/2010. «Βουλγαρία: Κλείνει οριστικά ο θερμοηλεκτρικός σταθμός Brikel», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
28 16/12/2010. «Βουλγαρία: Νέο νομοσχέδιο για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας», 
που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr/company.php?id=3198
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Ρουμανία 
 
Πολιτικά 
Σο τελευταίο διάστημα το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει μετατραπεί σε τελικό 
έδαφος μάχης για την επίλυση εσωτερικών πολιτικών διχογνωμιών της 
Ρουμανίας. Πιο συγκεκριμένα, στα μέσα Νοεμβρίου του 2010 ο επικεφαλής 
του Εθνικού Υιλελεύθερου Κόμματος (PNL), Calin Popescu Tariceanu, πρώην 
Πρωθυπουργού, υπέβαλε στον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
καταγγελία σχετικά με την «ολοκληρωτική μεταστροφή» στην οποία προέβη 
το καθεστώς του  Ρουμάνου Προέδρου, Traian Basescu. Περαιτέρω, 
ευρωβουλευτές που προέρχονται από το Δημοκρατικό Υιλελεύθερο Κόμμα 
(PDL) κατάφεραν να εμποδίσουν καταγγελία που υποβλήθηκε από δύο 
εμπορικά συνδικάτα στην Επιτροπή για τα Αιτήματα του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου. Σα συνδικάτα, η υνομοσπονδία των Δημοκρατικών 
Εμπορικών υνδικάτων της Ρουμανίας (CSDR) και η Ρουμανική Ομοσπονδία 
των Δημοσιογράφων των ΜΜΕ, υποστήριξαν ότι «η κυβέρνηση θεωρεί τον τύπο 
ως επικίνδυνο». Κατέκριναν τη νέα Εθνική τρατηγική Άμυνας της 
ρουμανικής κυβέρνησης η οποία θεωρεί ότι «η Ρουμανία αντιμετωπίζει μια σειρά 
από απειλές, μεταξύ των οποίων ο τύπος, και ιδιαίτερα οι εκστρατείες του τύπου». Η 
καταγγελία τους όμως, ενώ αρχικά έγινε αποδεκτή, αρχές Δεκεμβρίου του 
2010 παρεμποδίστηκε, κατόπιν μεσολάβησης του μέλους της Επιτροπής, Elena 
Basescu, κόρης του κ. Basescu, η οποία έπεισε τους συναδέλφους της να την 
εμποδίσουν. Από την άλλη πλευρά, τα εμπορικά συνδικάτα των 
δημοσιογράφων ορκίστηκαν να επαναφέρουν το Αίτημα όσες φορές 
χρειαστεί προκειμένου να πετύχουν αυτό που θέλουν29. 
Βέβαια, σε συνέχεια των προεδρικών εκλογών του Δεκεμβρίου 2009, κατά τις 
οποίες ο Traian Basescu κέρδισε, η ρουμανική αντιπολίτευση αφοσιώθηκε στο 
να εκδιώξει τον Πρόεδρο. Οι δύο επικεφαλείς των κυριότερων κομμάτων της 
αντιπολίτευσης, Crin Antonescu από το Εθνικό Υιλελεύθερο Κόμμα (PNL) 
και ο Victor Ponta από τους Κοινωνικούς Δημοκράτες (PSD) αξιοποίησαν 
κάθε δυνατό θέμα και ευκαιρία κατά το τελευταίο έτος, προκειμένου να 
εγείρουν αμφιβολίες σε βάρος του κ. Basescu, έχοντας ως κοινό σύνθημα ότι 
«ο Basescu καταστρέφει τη χώρα και θα πρέπει να ανατραπεί». Ο κ. Basescu δείχνει 
να είναι όλο και πιο απομονωμένος, ενώ ήδη ο άλλοτε δημοφιλής Πρόεδρος 
τελευταία έχει σημειώσει πτώση στις δημοσκοπήσεις. Παρόλα αυτά, η 
αντιπολίτευση έχει φτάσει σε τέτοια ακραία συμπεριφορά που ακόμα και 
ορισμένοι πολιτικοί της PSD και της PNL ένοιωσαν ντροπή εξ αυτής30. 
 
 

                                                 
29 Alexe D. 07/12/2010. «Romanians bring internal squabbles to the EU», που 
είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://euobserver.com 
30 Alexe D. 18/12/2010. «Romanian opposition has a ‘clinical obsession’ with 
ousting president Basescu», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://euobserver.com 

http://euobserver.com/
http://euobserver.com/
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Κοινωνικά-Επιχειρηματικά 
Η αμερικανική εταιρεία PepsiCo, η οποία κατέχει την εταιρεία εμφιάλωσης 
της Pepsi και η εταιρεία παραγωγής των τσιπς Lay’s για την αγορά της 
Ρουμανίας, η Star Foods, έχουν συγκροτήσει μια ομάδα διαχείρισης για τα 
δύο τμήματα, με τέσσερα νέα στελέχη, που διορίστηκαν κατά τους τελευταίους 
δύο μήνες. Οι αλλαγές αυτές γίνονται καθώς ο τοπικός εμφιαλωτής Pepsi και 
η εταιρεία παραγωγής των Lay’s συγχώνευσαν τις επιχειρήσεις τους στη 
Ρουμανία, μετά από μια διεθνή συμφωνία, σύμφωνα με την  οποία η PepsiCo 
εξαγόρασε την Pepsi Americas. ημειώνεται ότι η PepsiCo κατείχε τη Star 
Foods από το 2004 και έγινε ο εμφιαλωτής της Pepsi στη Ρουμανία κατά το 
ίδιο έτος31. 
Οι πρώτοι εννέα μήνες του έτους 2010 δεν ήταν ιδιαίτερα παραγωγικοί για τις 
κατασκευαστικές εταιρείες που είναι εισηγμένες στο Φρηματιστήριο, οι οποίες 
είδαν σχεδόν 20% μείωση του κύκλου εργασιών τους. Ούτε οι παραγωγοί 
δομικών υλικών δεν γλίτωσαν από αυτή την κατάσταση, με κύκλο εργασιών 
μειωμένο κατά περίπου 4%. υνολικά, η δραστηριότητα των εισηγμένων στο 
Φρηματιστήριο κατασκευαστικών εταιριών υποχώρησε κατά 11,4%, στα 732 
εκατ. λέι (173 εκατ. ευρώ), ενώ τα συνολικά καθαρά αποτελέσματα 
κατέγραψαν καθαρές ζημίες 1,52 εκατ. λέι (360.000 ευρώ), σε σύγκριση με τα 
σωρευτικά κέρδη ύψους 23 εκατ. λέι την αντίστοιχη περίοδο του 200932. 
Σην ίδια περίοδο, η Vodafone Group της Μεγάλης Βρετανίας, ο μεγαλύτερος 
πάροχος κινητής τηλεφωνίας στον κόσμο, πρόκειται να επενδύσει μισό δις 
ευρώ στη Ρουμανία για τα επόμενα πέντε χρόνια, ενώ ένα μέρος του ποσού θα 
διατεθεί για την κατασκευή ενός δικτύου 4G, το οποίο θα οδηγήσει σε πάνω 
από τετραπλάσια αύξηση της ταχύτητας των υπηρεσιών διαδικτύου μέσω 
κινητού και αποτελεί το τμήμα που θα έχει τον μεγαλύτερο ανταγωνισμό 
στην αγορά κατά τα επόμενα έτη. «Σο σχέδιο της Vodafone είναι να επενδύσει 
πάνω από μισό δις ευρώ στη Ρουμανία για τα επόμενα πέντε χρόνια», δήλωσε ο Inaki 
Berroeta, 43 ετών, Ισπανός, που την 1η Δεκεμβρίου 2010 ανέλαβε τη θέση του 
Διευθύνοντος υμβούλου στη Vodafone Ρουμανίας, η οποία κατέχει τη 
δεύτερη θέση στη ρουμανική αγορά τηλεπικοινωνιών και είναι μία από τις 
μεγαλύτερες εγχώριες εταιρείες, με ετήσια έσοδα 1 δισ. ευρώ και σχεδόν 10 
εκατ. πελάτες33. 
Από την άλλη πλευρά, τριπλασιάστηκε ο αριθμός των Ρουμάνων που 
συνήψαν συμβάσεις εργασίας στο εξωτερικό το 2010 σε σύγκριση με το 
προηγούμενο έτος, σύμφωνα με την εταιρεία προσλήψεων Thera Group, όπως 

                                                 
31 01/12/2010. «Ρουμανία: υγχώνευση των τοπικών επιχειρήσεων της PepsiCo με 
τη Star Foods», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
32 07/12/2010. «Ρουμανία: Οι περισσότερες κατασκευαστικές σημειώνουν πτώση στο 
χρηματιστήριο», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
33 10/12/2010. «Ρουμανία: Η Vodafone σχεδιάζει να επενδύσει μισό δις ευρώ τα 
επόμενα πέντε χρόνια στη χώρα για υπηρεσίες 4G», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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ανέφερε το ρουμανικό πρακτορείο ειδήσεων Mediafax στα μέσα Δεκεμβρίου 
2010. ύμφωνα με την εταιρεία, οι Ρουμάνοι επέλεξαν θέσεις εργασίας στο 
εξωτερικό, ως λύση για να αυξήσουν τα έσοδά τους και να βελτιώσουν το 
βιοτικό τους επίπεδο. «Η ύφεση ανάγκασε πολλούς Ρουμάνους να επιλέξουν μια 
θέση εργασίας στο εξωτερικό, όπου κερδίζουν υψηλότερους μισθούς και απολαμβάνουν 
καλύτερες συνθήκες εργασίας από ό, τι στη χώρα τους», όπως δήλωσε ο Γενικός 
Διευθυντής της Thera Group, Cristian Tudorache34. 
Σην ίδια περίοδο η Υαρμακοβιομηχανία Terapia Ranbaxy, που ανήκει στον 
ινδικό όμιλο Ranbaxy, διαθέτει προς πώληση ένα οικόπεδο 9 εκταρίων στο 
Cluj και έχει λάβει αρκετές προσφορές από λιανοπωλητές, ενώ ένα άλλο 
παρόμοιο οικόπεδο εξετάζεται από τους μετόχους για την κατασκευή ενός 
νέου εργοστασίου. Η πρόθεση της εταιρείας δεν είναι νέα, αλλά μόνο 
πρόσφατα έχει καταφέρει να προβεί σε καθαρισμό του οικοπέδου, το οποίο 
κοστίζει 3 εκατ. λέι, ποσό που η διοίκηση ελπίζει να αποσβέσει από τις 
πωλήσεις. Η τιμή των οικοπέδων στο Cluj κυμαίνεται μεταξύ 150 και 200 ευρώ 
ανά τετραγωνικό μέτρο, σύμφωνα με στοιχεία των τοπικών μεσιτικών 
γραφείων35. 
Παράλληλα, οι εταιρείες Nokia και Dacia, οι οποίες παράγουν περισσότερο 
από το 10% των εξαγωγών της Ρουμανίας, προσέλαβαν σχεδόν 4.000 
υπαλλήλους εκτάκτως, όντας οι δύο μεγαλύτεροι εργοδότες που 
χρησιμοποιούν τα πλεονεκτήματα του προσωρινού εργατικού δυναμικού. Οι 
δύο εταιρείες διατηρούν μαζί πάνω από 20.000 εργαζόμενους, ενώ η υψηλή 
ζήτηση των εξαγωγών τους ώθησε να καταφύγουν σε ενοικίαση εργαζομένων, 
μια πολύ πιο ευέλικτη μέθοδο μίσθωσης. «Οι εταιρείες χρησιμοποιούν έκτακτους 
υπαλλήλους για να μειώσουν το κόστος. Για παράδειγμα, εάν μια εταιρεία επιθυμεί να 
προσλάβει 100 εργαζομένους, πρέπει να χειριστεί τις προσλήψεις από μόνη της, και να 
το κάνει γρήγορα», όπως δήλωσε εκπρόσωπος της εταιρείας36. 
 
Οικονομικά 
Η αναζωπύρωση της οικονομικής κρίσης στη Δύση αρχές του Δεκεμβρίου 
2010 άσκησε πίεση στη συναλλαγματική ισοτιμία λέι/ευρώ και στον κίνδυνο 
αθέτησης της Ρουμανίας, αλλά η χώρα που επλήγη περισσότερο στην περιοχή 
είναι η Ουγγαρία, της οποίας το CDS ανήλθε έως τις 378 μονάδες βάσης (3,78 
τοις εκατό). τη ζώνη του ευρώ, το Βέλγιο κινδυνεύει να χρεοκοπήσει, με το 
CDS από τις χώρες αυτές να φτάνει σε επίπεδα ρεκόρ, ενώ στην περίπτωση της 

                                                 
34 14/12/2010. «Ρουμανία: Σριπλασιάστηκε ο αριθμός των ντόπιων που εργάζονται 
στο εξωτερικό το 2010», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
35 20/12/2010. «Ρουμανία: Οι μέτοχοι της Terapia εξετάζουν τοποθεσία στο Cluj για 
την κατασκευή νέου εργοστασίου», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
36 21/12/2010. «Ρουμανία: Η Nokia και η Dacia χρησιμοποιούν 4.000 «δανεικούς» 
εργαζόμενους για να ανταπεξέλθουν στη μεγάλη ζήτηση για εξαγωγές», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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Ισπανίας είναι σημαντικά υψηλότερο από της Ρουμανίας. Μετά το σημαντικό 
«πακέτο διάσωσης» της Ιρλανδίας  ύψους 85 δις ευρώ, δεν μπόρεσε να 
απαλύνει η νευρικότητα των χρηματαγορών, ενώ στα διεθνή μέσα 
ενημέρωσης είναι ζωγραφισμένη μια ζοφερή εικόνα σχετικά με τις προοπτικές 
χωρών όπως η Ισπανία και η Ιταλία, οι οποίες είναι πολύ μεγάλες για να 
διασωθούν από την πτώχευση37. 
Ο δείκτης προσφοράς χρήματος Μ3 της Ρουμανίας αυξήθηκε κατά 6,3% σε 
ετήσια βάση σε 1,97 δις λέι το Νοέμβριο του 2010, όπως ανέφερε η κεντρική 
τράπεζα στα τέλη του Δεκεμβρίου 2010. Η ενδιάμεση προσφορά χρήματος Μ2 
αυξήθηκε κατά 5,5% σε ετήσια βάση το Νοέμβριο του 2010, ενώ ο δείκτης 
«στενής» προσφοράς χρήματος Μ1 αυξήθηκε κατά 1,6%. ε μηνιαία βάση, η 
ευρεία προσφορά χρήματος αυξήθηκε κατά 1,3% κατά τη διάρκεια του μήνα, 
ενώ η προσφορά χρήματος Μ2 αυξήθηκε επίσης κατά 1,3%, με την προσφορά 
χρήματος Μ1 να αυξάνεται κατά 1,7%38. 
Οι τοπικές τράπεζες οι οποίες κάποτε υπήρξαν «μηχανές παραγωγής 
χρήματος» και οι οποίες το 2008 πραγματοποίησαν συνολικά κέρδη άνω των 
1 δις ευρώ, αισθάνονται τώρα το πλήγμα της παρατεταμένης, 26μηνης 
οικονομικής κρίσης, η οποία έχει μετατρέψει το ένα πέμπτο των δανείων που 
χορηγήθηκαν κατά την περίοδο της άνθησης σε  μη εξυπηρετούμενα. Η BCR, 
που ελέγχεται από την Αυστριακή Erste, συνεχίζει να είναι η μεγαλύτερη 
τράπεζα του συστήματος από πλευράς περιουσιακών στοιχείων, αλλά έμεινε 
πίσω από αρκετούς ανταγωνιστές της, όσον αφορά στα εννεάμηνα κέρδη. Η 
αυστριακή Raiffeisen κατέχει τη 2η  θέση από άποψη κερδών που κατέγραψε 
το 2009, ενώ η BCR είχε επίσης μείνει πίσω από πλευράς κέρδους από 
τράπεζες όπως η RBS, η ING και η Citi. Η Banca Transilvania, η μόνη 
ρουμανική κορυφαία τράπεζα, καταφέρνει να συμβαδίσει με τους 
κυριότερους ανταγωνιστές της μετά τα σημαντικά κέρδη που κατέγραψε για 
το εννιάμηνο του 201039. 
Βέβαια, το 2008 πολλές τράπεζες της Ρουμανίας σημείωναν ακόμα συνολικά 
κέρδη άνω των 1δις ευρώ, αλλά σήμερα μετά την 26μηνη οικονομική κρίση, οι 
τοπικές τράπεζες αισθάνονται το πλήγμα της παρατεταμένης κρίσης, όπως 
αναφέρει η ZF. Η BCR μάλιστα, που ελέγχεται από την Αυστριακή Erste, 
εξακολουθεί να είναι η μεγαλύτερη τράπεζα στην αγορά της Ρουμανίας από 
πλευράς περιουσιακών στοιχείων. Ωστόσο, σε σχέση με τα κέρδη της για το 
εννιάμηνο του 2010, η BCR είναι πίσω από πολλούς ανταγωνιστές της. Η 

                                                 
37 02/12/2010. «Ρουμανία: Η αναζωπύρωση της οικονομικής κρίσης στη Δύση ασκεί 
πίεση στη συναλλαγματική ισοτιμία της χώρας», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
38 28/12/2010. «Ρουμανία: Αύξηση του δείκτη προσφοράς χρήματος Μ3 το 
Νοέμβριο», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
39 03/12/2010. «Ρουμανία: Σο πλήγμα της παρατεταμένης κρίσης συνεχίζουν να 
δέχονται οι κορυφαίες τράπεζες της χώρας», που είναι δημοσιευμένο στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr/company.php?id=3094
http://www.balkans.com/gr/company.php?id=2072
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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Raiffeisen από την άλλη της Αυστρίας κατέλαβε τη δεύτερη θέση από άποψη 
κερδών που κατέγραψε το 2009, αλλά κατέχει μόνο την έβδομη από πλευράς 
περιουσιακών στοιχείων. Η μόνη ρουμανική τράπεζα που θεωρείται 
κορυφαία είναι η Banca Transilvania, η οποία κατάφερε να καταγράψει 
σημαντικά κέρδη για το εννιάμηνο του 201040. 
Από την άλλη πλευρά, ο χρυσός στις αρχές του μήνα αναρριχήθηκε σε 
επίπεδα ρεκόρ όλων των εποχών στο NBR, στα 145 λέι ανά γραμμάριο, 
περίπου 40% πάνω από τα επίπεδα της αρχής του έτους, κυρίως λόγω των 
παγκόσμιων διακυμάνσεων με τους επενδυτές να σπεύδουν να αγοράσουν το 
πολύτιμο μέταλλο, που θεωρείται ως ένα ασφαλές καταφύγιο από την 
αναταραχή στις χρηματοπιστωτικές αγορές. Αυτό είναι το δεύτερο κατά σειρά 
έτος, που ο ρυθμός ανόδου του χρυσού είναι άνω του 30% και είναι δύσκολο 
να συγκριθεί με άλλες επενδύσεις. Εκείνοι που στις αρχές του έτους ανέμεναν 
η οικονομική ανάκαμψη σε παγκόσμιο επίπεδο να είναι αργή επενδύουν 
περαιτέρω στο «ασφαλές καταφύγιο» του χρυσού41. Περαιτέρω, η BCR, η 
μεγαλύτερη εγχώρια τράπεζα από πλευράς ενεργητικού, ετοιμάζεται να 
εισέλθει στον τομέα των πωλήσεων χρυσού σε ιδιώτες, στον οποίο 
δραστηριοποιείται μόνο η ελληνική Σράπεζα Πειραιώς προς το παρόν. Ο 
χρυσός αποφέρει φέτος κέρδη της τάξης του 40% για τους επενδυτές, με 
αποτέλεσμα να είναι μία από τις πιο κερδοφόρες επενδύσεις, όπως ακριβώς 
και το 2009, όταν η αξία του είχε αυξηθεί κατά 32%. ημειώνεται δε ότι κατά 
τα τελευταία δύο χρόνια η BCR, που ελέγχεται από την Αυστριακή Erste, έχει 
πουλήσει χρυσό μόνο σε ιδιώτες, που έχουν μεγαλύτερη οικονομική δύναμη 
και αναζητούν τρόπους για να διαφοροποιήσουν τις επενδύσεις τους42.  
Παράλληλα, όπως αναφέρει μια έκθεση από τον όμιλο UniCredit της Ιταλίας, 
«η Ρουμανία πρόκειται να ενταχθεί στην ευρωζώνη το 2019 το νωρίτερο, τέσσερα 
χρόνια αργότερα από τον επίσημο στόχο και πίσω από ορισμένες χώρες όπως η 
Βουλγαρία, η Σσεχική Δημοκρατία, την Πολωνία και την Ουγγαρία. Η χώρα θα 
εισέλθει στο ERM ΙΙ το 2017». Η Εθνική Σράπεζα διατηρεί το στόχο έγκρισής 
του ευρώ για την 1η Ιανουαρίου 2015, αλλά ο Διοικητής Mugur Isrescu έχει 
επανειλημμένα δηλώσει ότι «το χρονοδιάγραμμα έγκρισης θα πρέπει να 
επανεξεταστεί λαμβάνοντας υπόψη τις οικονομικές τάσεις». «Κατά τον καθορισμό της 

                                                 
40 07/12/2010. «Ρουμανία: Οι τράπεζες ακόμα υφίστανται το πλήγμα της οικονομικής 
κρίσης», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
41 03/12/2010. «Ρουμανία: Ο ρυθμός ανόδου του χρυσού είναι μεγαλύτερος του 30% 
για δεύτερη συνεχή χρονιά», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
42 24/12/2010. «Ρουμανία: Η BCR ετοιμάζεται να δραστηριοποιηθεί στον κλάδο 
πώλησης χρυσού σε ιδιώτες», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 

http://www.balkans.com/gr/company.php?id=530
http://www.balkans.com/gr/company.php?id=234
http://www.balkans.com/gr/company.php?id=3094
http://www.balkans.com/gr/company.php?id=529
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
http://www.balkans.com/gr
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ημερομηνίας ενσωμάτωσης στη ζώνη του ευρώ, θα πρέπει να ληφθούν υπόψη όλοι οι 
παράγοντες», όπως έχει αναφέρει43.  
Αξίζει τέλος να σημειωθεί ότι το Ανώτατο Δικαστήριο της Ρουμανίας 
υποστήριξε τον προϋπολογισμό λιτότητας της κυβέρνησης για το 2011 και ένα 
βασικό κοινό νομοσχέδιο μεταρρυθμίσεων για τις πληρωμές, ανοίγοντας το 
δρόμο για τη ζωτικής σημασίας εισροή μετρητών από τη συμφωνία ενίσχυσης 
με το ΔΝΣ, στις αρχές του επόμενου έτους. Η πολυαναμενόμενη απόφαση του 
υνταγματικού Δικαστηρίου απέρριψε τη δικαστική προσφυγή από τους 
Υιλελεύθερους της αντιπολίτευσης, τη στιγμή που η μείωση του ελλείμματος 
του προϋπολογισμού του επόμενου έτους στο 4,4% του ακαθάριστου εγχώριου 
προϊόντος, από το εκτιμώμενο έλλειμμα 6,8% του τρέχοντος έτους, είναι ένα 
από τα πακέτα μεταρρυθμίσεων που απαιτούνται44. 
 
Φορολογία-Εισόδημα 
Η Arval, η εταιρεία χρηματοδοτικής μίσθωσης που ελέγχεται από το γαλλικό 
όμιλο BNP Paribas, εκτιμά ότι «θα σημειωθεί αύξηση των επιχειρήσεών της 
στην αγορά της Ρουμανίας κατά 25%, σύμφωνα με δηλώσεις στελεχών της 
εταιρείας, σε περίπου 25 εκατ. ευρώ». Ένας από τους παράγοντες που 
συνέβαλαν στην ενίσχυση της δραστηριότητας προς το τέλος του έτους του 
2010 ήταν η ανακοίνωση σχετικά με το νέο φόρο ρύπανσης, ο οποίος 
επρόκειτο να τεθεί σε ισχύ την 1η  Ιανουαρίου 2011. Ο νέος φόρος θα 
καταβάλλεται ακόμη και για αυτοκίνητα Euro 5, εφόσον θα καταστούν 
υποχρεωτικά τα πρότυπα εκπομπών Euro 5 για όλα τα νέα αυτοκίνητα που 
πωλούνται εντός της ΕΕ, τα οποία όμως επί του παρόντος απαλλάσσονται 
από το φόρο45. 
Από την άλλη πλευρά, η Ρουμανία είχε 1,27 εκατ. εργαζόμενους στο δημόσιο 
τομέα το Νοέμβριο του 2010, πάνω από το μέγιστο αριθμό που συμφωνήθηκε 
με το ΔΝΣ, και «οι απολύσεις θα συνεχιστούν το επόμενο έτος για τα Τπουργεία 
Διοίκησης και Οικονομικών», όπως δήλωσε ο Πρωθυπουργός, Emil Bok, στα 
τέλη του μήνα σύμφωνα με το Mediafax. «Έχουμε φθάσει τους 1.274 εκατ. 
κρατικούς υπαλλήλους στο τέλος του Νοεμβρίου του 2010», όπως ανέφερε σχετικά ο 
κ. Bok στην κρατική τηλεόραση46. 

                                                 
43 17/12/2010. «Ρουμανία: Δε θα αποκτήσει ευρώ πριν το 2019 σύμφωνα με τη 
UniCredit», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
44 30/12/2010. «Ρουμανία: Σο Ανώτατο Δικαστήριο υποστηρίζει τον προϋπολογισμό 
και τα μέτρα μεταρρυθμίσεων», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική 
διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
45 22/12/2010. «Ρουμανία: Νέος περιβαλλοντικός φόρος», που είναι δημοσιευμένο 
στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
46 31/12/2010. «Ρουμανία: Θα συνεχιστούν οι απολύσεις το νέο έτος για τη μείωση 
των δημοσίων υπαλλήλων, σύμφωνα με τις απαιτήσεις του ΔΝΣ», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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Ενέργεια 
Ένα από τα μεγαλύτερα ενεργειακά έργα της Ρουμανίας, ο υδροηλεκτρικός 
σταθμός Tarniţa-Lăpuşteşti, αξίας πάνω από 1 δισ. ευρώ, κάνει τα πρώτα του 
βήματα, αφότου το Τπουργείο Οικονομίας το καλοκαίρι του 2010 ξεκίνησε 
την επιλογή των επενδυτών και τη σύσταση της εταιρείας του έργου. Οι 
υπεύθυνοι για την προετοιμασία των λεπτομερειών που σχετίζονται με την 
έναρξη των εργασιών κατασκευής υποστηρίζουν ότι «το επόμενο έτος ο 
επενδυτής θα πρέπει να έχει εξασφαλίσει τη χρηματοδότηση με τη Hidroeléctrica για 
την κατασκευή έργων που θα απασχολήσουν 5.000 άτομα», τη στιγμή, ο κατάλογος 
των μέχρι σήμερα ενδιαφερομένων μερών περιλαμβάνει 150 ονόματα47. 
Μετά από πολλά χρόνια, από την εποχή που η αγορά πετρελαίου σημείωνε 
πρωτιές στο πεδίο των μεγάλων επιχειρήσεων στον τομέα αυτό, ένας 
επενδυτής επενδύει πάνω από 20 εκατ. ευρώ για να ξεκινήσει μια νέα αλυσίδα 
σταθμών ανεφοδιασμού. Η λειτουργία πρατήριων καυσίμων σαν ένα ρομπότ, 
χωρίς υπαλλήλους, είναι το στοίχημα με το οποίο είναι αντιμέτωπη η εταιρεία 
αυτόματων σταθμών Bioromoil, αντιστεκόμενη στην παρούσα δυσχερή 
κατάσταση μιας αγοράς 7 δις ευρώ, όπου η τάση των τελευταίων ετών είναι 
αρνητική, και στόχο αποτελεί η επέκταση των υπηρεσιών, και όχι ο 
μινιμαλισμός του πλήρους αυτοματισμού. Οι ειδικοί λένε ότι υπάρχουν 
τέσσερα βασικά κριτήρια των καταναλωτών, όταν επιλέγουν ένα σταθμό 
ανεφοδιασμού: εγγύτητα που είναι και το πιο σημαντικό, ποιότητα των 
καυσίμων, των υπηρεσιών και των τιμών48. 
 
 

                                                 
47 02/12/2010. «Ρουμανία: 150 επενδυτές, 5000 εργάτες και πέντε χρόνια απαιτούνται 
για την κατασκευή του υδροηλεκτρικού σταθμού Tarniţa-Lăpuşteşti», που είναι 
δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
48 10/12/2010. «Ρουμανία: Νέοι, απόλυτα αυτοματοποιημένοι σταθμοί ανεφοδιασμού 
καυσίμων», που είναι δημοσιευμένο στην ηλεκτρονική διεύθυνση: 
http://www.balkans.com/gr 
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